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Næstformand og
bestyrelsesmedlem af Lev
samt medlem af Frederiksberg 
Kommunes Handicapråd
Jørgen Danielsen
Tlf. 21 40 28 83
E-mail: jorgen@kreds.lev.dk

Kasserer
Lars Kramer
Tlf. 29 99 88 44
E-mail: lars.kramer@mail.dk

Sekretær
Wibeke Vadstrup
Tlf. 53 26 74 53
E-mail: wibeke@bie-vadstrup.com

Bestyrelsesmedlem
Ejvind J. Wilms
Tlf. 20 42 48 42
E-mail: ejvind.wilms@kreds.lev.dk

Bestyrelsesmedlem
Alexander Waschke
Tlf. 20 44 20 49
E-mail: ajaxwaschke@gmail.com

Bestyrelsesmedlem
Lotte Kofoed
Tlf. 28 71 92 86
E-mail: lottekofoed@gmail.com

Suppleant
Vibeke Persson
E-mail: vipers@webspeed.dk

ANNONCER
Rosengrenen ApS
Hovedgaden 8
8670 Låsby
Tlf. 86 95 15 66
kl. 8.30-12.00 og 12.30-15.00
Mail: info@rosengrenen.dk
– hvortil alle spørgsmål 
vedr. annoncer bedes rettet.

SATS OG TRYK
Intryk
Tlf. 70 21 10 00
www.intryk.dk

Indlæg til bladet modtages med glæde 
— send til: ejvind.wilms@kreds.lev.dk

Bidrag og gaver kan indsættes på vores 
konto i  Arbejdernes Landsbank,
5323-0000313561. 
Vi modtager også gerne bidrag via
MobilePay: 29165

www.frederiksberg.lev.dk

Du kan også møde os på:
www.facebook.com/
Levfrederiksberg
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Jeg må desværre indlede min beret-
ning med at meddele, at vi sidste år 
mistede vores formand Kirsten Bar-
troff.

Kirsten følte i sommerens løb, at energien 
ikke helt var som sædvanlig. En diagnose 
viste desværre, at Kirsten på urimelig vis var 
ramt af alvorlig sygdom. Kirsten tog orlov, og 
vi var herefter mest i kontakt i telefonen eller 
på mail. Desværre lykkedes det ikke Kirsten at 
overvinde sin sygdom, og den 18. december 
sov hun ind. Lev Frederiksberg har mistet en 
meget afholdt og kompetent formand, men 
det største tab har ramt familien, Allan, Bodil 
og Sigrid. Vores dybfølte tanker går til dem.

Lokalt på Frederiksberg
Som følge af Kirstens orlov og senere bort-
gang har jeg virket som konstitueret formand.
Bestyrelsesarbejdet har ligesom de tidligere 
år for det meste drejet sig om, hvordan vi som 
organisation kan gøre os mere synlige i det 
lokale på handicapområdet. 

Borgere med udviklingshandicap er og bliver 
ikke noget, der interesserer hverken medierne 
eller samfundet som helhed. Men oplysning 
om de vilkår og mangler, der tilbydes, vil fort-
sat være et arbejde for foreningen.

Vores målgruppe er i lighed med andre af 
de svageste borgere fortsat under pres, både 
økonomisk og holdningsmæssigt – et pres, 
der kommer fra statslig side og udmøntes 
i kommunale tiltag som f.eks. visitering til 
tilbud (bolig, beskæftigelse m.m). Det stiller 
tilsvarende større krav til os og de pårørende 
om at være opmærksom på eventuelle uhel-
dige konsekvenser – og at reagere på dem!

Bestyrelsen har i de seneste mange år be-
stået af en række ildsjæle, som hver især 
har budt ind/engageret sig/støttet op i det 
omfang, kræfter og tid har tilladt. Internt i 
bestyrelsen drøfter vi jævnligt, om vi bruger 
kræfterne rigtigt?

Vi kunne godt tænke os at lægge arbejdet 
i mere projektrelaterede opgaver i håb om, 
at det kunne tiltrække nye medlemmer til 
bestyrelsen. Gennemsnitsalderen blandt be-
styrelsesmedlemmerne er også høj – så alt 
nyt og yngre blod er velkomment!

Begivenheder i året:                                                                                                              
I det forgangne år er Bakspejlet på Vester-
brogade blevet flyttet til Magneten, og le-
jemålet med kommunen er derfor opsagt.                                                                                    
Beboerne i Frydendalsvej 13 er blevet flyttet 
til Betty II, så nu står huset tomt, og lejemålet 
med kommunen er opsagt.

Samarbejdet med
Frederiksberg Kommune  
Samarbejdet mellem Levs bestyrelse og 
Socialudvalget er desværre stadig ikke for-
maliseret. Bestyrelsen har dog i perioden 
informeret socialudvalgets medlemmer om 
Levs aktiviteter via vores medlemsblad. 

Landsforeningen centralt   
I landsforeningens bestyrelse er Ejvind – efter 
at have været i forretningsudvalget i mange 
år – trådt ud og udvalget er nu nedlagt. I ste-
det er Jørgen kommet i den nye bestyrelse, 
så Frederiksberg er fortsat repræsenteret.  
Ejvind og Jørgen har deltaget i samtlige re-
gionsmøder, hvor der er fokus på trivslen for 
mennesker med udviklingshandicap. Den 
nye bestyrelse har holdt 3 møder, siden den 

Lev Frederiksbergs beretning for 2020



tiltrådte. Det har været virtuelt på Zoom, 
som gør det hele mere besværligt. Alligevel 
har vi fået et nyt budget på plads og fået 
styr på økonomien. På næste møde skal vi 
have nedsat et økonomi- og boligudvalg, 
som får en meget vigtig opgave: at få gen-
nemgået Levs ejendomsportefølje og få styr
på den.

Mathildebo
Det ser ud til, at sagen om fælleslejlighedens 
omdannelse til serviceareal endelig kan fær-
diggøres efter mere end 3 års forløb. Vi havde 
aldrig i vores vildeste fantasi forestillet os, at 
der skulle gå så lang tid. Aftalen er nu på plads 
efter kommunalbestyrelsens endelige god-
kendelse, der udestår renovering, som sættes 
i gang her efter påske. Så mangler ”bare” den 
økonomiske opgørelse og afregning.

Projektet med udskiftning af vinduerne er 
blevet udsat i tre år nu, først af budgethensyn 
og senere pga. corona-situationen. Vi håber, 
at det kan gennemføres snart og helst her 
i forårs- eller sommersæsonen. Vi skal dog 
først indhente nye tilbud og finde de nye 
håndværkere, der skal stå for arbejdet.

DH Frederiksberg
Jørgen Danielsen deltager som medlem 
af forretningsudvalget i møderne, så vi har 
fortsat et godt samarbejde med DH Frede-
riksberg. 

Jørgen er udpeget af DH til Handicaprådet, 
så vi har den direkte adgang til det råd og 
derigennem også den direkte kontakt med 
politikere og embedsfolk i bl.a. socialafdelin-
gen og Socialudvalget. Vi synes, det er vigtigt, 
at psykisk handicappede skal have mulighed 
for, at der er en, der kan drage omsorg for, at 
de bliver tilgodeset i det daglige.

Medlemsmøder/arrangementer
Vi har i det forløbne år afviklet syv bestyrel-
sesmøder. 

Det planlagte kredscamp-arrangement er 
desværre blevet udskudt hele 3 gange, og 
er nu udsat til ”senere i år”.  Formålet med 
kreds-camp er gensidig inspiration og ny 
viden. Kredscampen er et godt sted at mødes 
med andre kredse og udveksle erfaringer. 

Kommunikation med medlemmerne
Vores lokale blad udkommer 4 gange om året 
og prøver at afspejle de vilkår, der er for vores 
målgruppe. Vi får heldigvis fortsat indlæg til 
bladet, og det gør alt andet lige bladet mere 
vedkommende og sjovere at læse – tak for 
det og bliv endelig ved! Vi tager også gerne 
imod ideer på note- eller billedform. Vi har 
et godt samarbejde med vores trykkeri, som 
sørger for god annoncedækning og dermed 
kan holde produktions- og forsendelsesud-
gifterne nede. Brug annoncerne – nu når de 
gule sider ikke eksisterer mere. 

Afslutning
Når vi ser tilbage på det forgangne år, er det 
med blandede følelser: Vi har været hæm-
mede af de begivenheder, vi har oplevet, 
restriktioner og begrænsninger. Og vores 
formands alt for tidlige bortgang. Det har 
alt sammen besværliggjort vores arbejde. 
Alligevel fortsætter vi vores bestræbelser på, 
at forbedre forholdene for ”vores målgruppe”, 
så vi sikrer ordentlige betingelser for deres 
deltagelse i det omgivne samfund.

På vegne af bestyrelsen
Jørgen Danielsen, konstitueret formand
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OBS!!!!
Regeringen har 
besluttet at
foreningslivet 
åbner lidt igen

Ny indbydelse til

 Dagsorden:
1. Valg af dirigent.
2. Formandens beretning.
3. Det reviderede regnskab og forslag 

til budget til godkendelse.
4. Behandling af forslag der er indleve-

ret 3 uger før generalforsamlingen.
5. Drøftelse af fremtidige aktiviteter.
6. Valg:
 a) Valg af formand.
 b) Valg af bestyrelsesmedlemmer. 
 c) Valg af revisor: 
  Bestyrelsen indstiller revisor
  Erling Kristiansen.
7. Eventuelt.

Der vil blive serveret en vand til mødet.

Vel mødt – bestyrelsen
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Tirsdag den 11. maj 2021
kl. 19.00
i Den Gule Villa, 
Dirch Passers Allé 2,
2000 Frederiksberg

GENERALFORSAMLING
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Mathildebo – et dejligt hus
Mathildebo er et dejligt hus beliggende lige 
ved Frederiksberg Have. Huset er gennem 
årene blevet ombygget, renoveret og opda-
teret efter alle kunstens regler. Bestyrelsen 
sørger for at vedligeholde huset, og har et 
godt blik for både husets sjæl og funktio-
nalitet. Resultatet er en smuk bygning med 
attraktive lejligheder beliggende i et roligt 
kvarter.

Husets skønne beboere
Beboerne er primært voksne mennesker med 
fysiske og psykiske funktionsnedsættelser. 
Gennem årene har målgruppen ændret sig. 
Beboerne har, grundet de ofte udfordrende 
og komplicerede problemstillinger, de hver 
især slås med, brug for mere støtte i hverda-
gen. De får som altid hjælp og/eller støtte til 
at udføre de praktiske opgaver i hjemmet, 
men de sociale kompetencer vægtes i lige 
så høj grad. 

Faglig udvikling
I de senere år har vi udvidet den pædagogiske 
støtte, således at der er nu personale indtil kl. 
22. Vi har også et større fokus på den faglige 
kompetenceudvikling af personalet. De bliver 
’klædt på’ til at håndtere de mere komplekse 
dilemmaer og problematikker, de møder i 
deres arbejdsdag på Mathildebo. Der arbejdes 
pædagogisk med KRAP, dokumentation, 
neuropædagogisk tilgang, livshistorier og 
relationsarbejde, bare for at nævne nogle af 
de vinkler, vi har på.

Tidsvarende botilbud 
Der arbejdes løbende på at udvikle Mathil-

debo og sørge for, at vi har et tidsvarende 
og velfungerende botilbud til vores skønne 
beboere. Næste step i dette arbejde er nu at 
renovere køkken, fællesrum og at etablere 
faciliteter som fx kontorarbejdsplads og toi-
letforhold til personalet. Dette arbejde gen-
nemføres i tæt samarbejde med Mathildebos 
bestyrelse, rådgivende ingeniører fra Kuben, 
Frederiksberg Kommune, personale og be-
boere. Covid-19 med omfattende restriktioner 
og nedlukning til følge har forsinket hele 
processen. 

Næsten i mål...
Den 17. maj 2021 går entreprenøren endelig i 
gang med byggearbejdet i fælleslejligheden. 
Det bliver selvfølgelig en speciel periode for 
både beboere og personale. De skal ’tænke ud 
af Boxen’ og være kreative mht. madlavning, 
hygge, tv-kiggeri, fællesspisning osv. Der er 
dog ingen tvivl om, at beboere og personale 
glæder sig rigtig meget til at indtage de nye 
lokaler.

Pernille Hyldtoft,
udførerchef og botilbudsleder i

Frederiksberg Kommune, marts 2021

Mathildebo 2021
Udvikling og ombygning
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Snart er alle beboerne i botilbuddet Ager-
bækhuse i Køge vaccineret første gang 
mod corona. For nylig blev de godt 30 be-
boere med udviklingshandicap på Gym-
nasievej vaccineret. Efterfølgende blev det 
så de syv beboere på Føllehavegårds tur.

NYHED
Når man bliver vaccineret på Agerbækhuse, 
er det lidt af en festdag. Tilbudsleder Berit 
Hastrup Petersen fortæller:

”Vi har længe ventet på, at borgerne skulle 
vaccineres. Siden marts 2020 har borger-
nes hverdag været forandret. Beboerne 
har haft få besøg fra pårørende grundet 
besøgsforbud, dagtilbud har været ander-
ledes og de har mødt medarbejdere med 
mundbind og visir.

I første omgang fik vi at vide, at vaccina-
tionen ikke kunne foregå her i botilbud-
det. Men det blev heldigvis ændret. For 
borgerne er det er vigtigt, at vaccinationen 

foregår i trygge rammer med nære om-
sorgspersoner.

Vores køkkenpersonale havde i dagens 
anledning sørget for kransekage med 
mini-mundbind og flag. Borgerne blev 
mødt af et vaccinehold, der gav sig tid 
og rummede borgernes forskellige udtryk 
og reaktionsmønstre. Det betød, at de tre 
læger og en sygeplejerske fra regionen 
modtog kram og store smil fra de fleste 
borgere. De borgere, som var utrygge og 
nervøse, fik den tid, de havde brug for, 
til at håndtere situationen, inden de fik 
vaccinen.”

For beboerne er det jo underligt, at per-
sonalet er dækket til med værnemidler. 
Det kan være svært at læse ansigtsudtryk 
og mimik, hvis ansigtet er dækket til af 
mundbind og visir.

Tilbudsleder
Berit Hastrup Petersen, Agerbækhuse

Vaccination fejret
med kage og flag
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”For beboerne er det jo underligt, at persona-
let er dækket til med værnemidler. Det kan 
være svært at læse ansigtsudtryk og mimik, 
hvis ansigtet er dækket til af mundbind og 
visir. Da de fleste borgere er uden sprog, er 
det af stor vigtighed, at de kan aflæse per-
sonalets ansigtsudtryk.

Samtidig har deres aktivitetstilbud været 
lukket både i foråret 2020 og efterfølgende 
fra jul og det meste af januar måned. Som 
alle andre har borgerne brug for at se andet 
end hjemmets fire vægge. De har manglet 
deres kendte aktiviteter og daglige rutiner. 
Da aktivitetstilbuddet genåbnede op til som-
merferien sidste år, kunne vi da også se, hvor 
glade mange af beboerne blev.

For medarbejderne har det også været ud-
fordrende med et markant øget fokus på 
hygiejne og brug af værnemidler. For de på-
rørende er der fortsat restriktioner i forhold til 
besøg i botilbuddet. Kun en pårørende kan 
komme i beboerens bolig. Tre personer kan 
besøge en beboer i et besøgsrum, men få har 

faktisk gjort brug af det, fordi de pårørende 
har været nervøse for at bringe smitte ind,” 
siger Berit Hastrup Petersen.

Botilbuddets eget aktivitetstilbud, Blumens-
vej, der ligger to kilometer fra Agerbækhuse, 
har skiftevis været åben og lukket i forhold til 
de restriktioner, der har været det seneste år. 
I perioder har personalet på aktivitetstilbud-
det været tilknyttet de forskellige afdelinger i 
botilbuddet, så de kunne støtte op om aktivi-
teter for beboerne i hjemlige rammer. Der har 
været mange gåture, og den fysiske træning 
med borgerne har været prioriteret højt.

I de kolde vintermåneder har der været af-
holdt små koncerter udendørs til stor glæde 
for borgerne.

Ingen af beboerne har haft corona, og kun 
enkelte medarbejdere har været smittet.

Anden vaccination af beboerne i Agerbæk-
huse fandt sted den 6. april.

Vaccination på Agerbækhuse

Et hårdt år
Det har været et hårdt år for 

alle omkring Agerbækhuse 
– beboere, pårørende og 

personale.
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Det bliver ofte sagt, at et samfund skal be-
dømmes på, hvordan det behandler de sva-
geste. I SF på Frederiksberg har vi grundlæg-
gende svært ved at titulere nogen mennesker 
som svage, al den stund at det kan indikere, 
at nogen ikke har sin egen styrkes ret. Men 
vi kan ikke komme udenom, at mennesker 
med udviklingshandicap fra naturens side 
har fået givet et liv, hvor de i forskellig grad 
er afhængig af hjælp fra de nærmeste og fra 
velfærdssamfundet. Det er borgere, som har 
brug for støtte fra kommunen for at leve et 
selvstændigt liv på egne betingelser. 

SF vil arbejde for, at den rette hjælp kommer, 
når der er brug for den. Støtten skal gives med 
respekt for det hele menneske, med tid til 
at forstå og med ressourcer til at handle ud 
fra den enkelte borgers situation. Vi vil gøre 
vores til, at læresætningen om, hvordan et 
samfund bør bedømmes, ikke blot bliver til 
en hul floskel, men reelt er en målestok for, 
hvordan Frederiksberg fungerer. Groft sagt er 
cykelstier, juleudsmykning eller nye bænke 
ikke væsentlige, hvis der er borgere, der må 
kæmpe en ulige kamp med at få, hvad de er 
berettiget til på rådhuset.

SF har det ambitiøse mål, at Frederiksberg 
skal blive den bedste by i Danmark for men-
nesker med udviklingshandicap. Det bliver 
nok svært at vurdere, hvornår det sker. Derfor 
er det de gradvise enkelttiltag, der skal vise 
vejen. Magneten var et væsentligt skridt, og 
SF’s kamp for en borgerrådgiver har båret 
frugt. Vi vil arbejde for: 

• En forstærket indsats for fleksible dagtilbud 
og flere og bedre bo-miljøer, hvor der sigtes 
på tryghed. 

• En forbedring af kommunens tilgang til 
KLAPjob – ellers går kommunen glip af 
ressourcer, og udviklingshandicappede 
brænder inde med deres.

• Større fokus på at få medborgere med 
udviklingshandicap til at blive en levende 
del af foreningslivet. Kulturen på Frede-
riksberg skal være åben for at alle kan få 
oplevelser.

• BPA-ordningen bør udvides med mulighed 
for § 96, stk. 3 i Serviceloven.

• Et konstant fokus på, at rådhuset har an-
satte med tilstrækkelig tid og kompetencer 
til at varetage sager med mennesker med 
udviklingshandicap.

• Tilgængelighed i byens rum. SF vil sam-
arbejde med de foreninger og organisa-
tioner, der er på området. Når det gælder 
privatpraktiserende læger, fysioterapier, 
kiropraktorer og andre behandlere, vil SF 
arbejde for, at kommunen gør sit yderste 
for at sikre, at tilgængelighed står højt på 
dagsordenen hos disse selvstændige virk-
somheder.

• Kommunen skal blive endnu bedre til at 
lytte til input fra Lev Frederiksberg såvel 
som fra folk, der har en langt tættere føling 
med mennesker med udviklingshandicap 
og deres levevilkår generelt og på Frede-
riksberg.

Et værdigt
og aktivt liv
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I 2007 overgik handicapområdet fra amterne 
til kommunerne. Nu er der stillet et borgerfor-
slag til Folketinget om, at handicapområdet 
skal behandles i staten eller regionerne.

Borgerforslaget har i skrivende stund 52.830 
borgere, der støtter forslaget. Det betyder, at 
forslaget skal behandles i Folketinget.

Hvorfor nu det? Det er der selvsagt flere 
grunde til. En af de mest iøjnefaldende er, 
at i over halvdelen af klagesagerne vedrø-
rende børn (lidt færre for voksne) fra borgerne 

over deres kommune, som forelægges An-
kenævnet, ændres kommunens beslutning 
i Ankenævnet! Med andre ord: De har været 
fejlbehandlet i de respektive kommuner. Spild 
af tid, surt for borgerne.

Formålet med FN’s handicapkonvention var, 
at alle landets borgere med handicap skal 
behandles og leve på lige vilkår med andre 
borgere. Kommunerne har siden 2007 haft 
ansvaret for handicapområdet. Afgørelser om 
den enkelte borgers behandling og tilbud, 

   HEN TIL KOMMODEN OG TILBAGE IGEN

Skal handicapområdet
væk fra kommunerne?

Fortsættes side 21
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besluttes som regel i regionen (sygehuse, læ-
ger m.fl.), mens udførelsen af disse afgørelser 
finder sted i kommunerne. Borgerne kommer 
således ofte i klemme mellem to instanser.

Da kommunerne skal betale, træffes der 
oftest afgørelser, hvor prisen er afgørende. 
Hvis området blev bestyret af staten, ville der 
formentlig være mindre vilkårlighed.

Hos Lev har man set eksempler på, at visse 
kommuner har hyret private firmaer til at 
skaffe besparelser på handicapområdet. Disse 
besparelser giver bonus til firmaet alt efter 
besparelsernes størrelse.

Her skal man også lægge mærke til, at så 
længe klagesagen pågår i Ankenævnet, fort-
sætter kommunens afgørelse om borgeren. 
Først når Ankenævnet retter afgørelsen, får 
borgeren den rette og anviste hjælp. På den 
måde kan kommunen være skyld i en vis 
’kassetænkning’, fordi den fejlagtige og bil-
lige løsning trækker ud, mens borgerens sag 
behandles i Ankenævnet.

Den specialisering, som var oparbejdet i de 
14 amter, forsvandt med den nye arbejds- 
og ansvarsfordeling til 98 kommuner. Kom-
munerne spilder simpelthen ressurser på at 
træffe forkerte afgørelser eller på at modtage 

forkert rådgivning, som de undertiden selv 
har skaffet sig imod betaling! I 2019 så vi den 
højeste omgørelsesprocent i klagesager hos 
Ankenævnet.

Udover de klagesager, der behandles i Anke-
nævnet, kan man roligt regne med, at rigtig 
mange borgere aldrig får klaget, men lever 
med forkerte afgørelser. Det sker, dels fordi de 
ikke af sig selv formår at oprette klagesager, 
dels fordi deres pårørende ikke kan / tør? Dels 
fordi en stor gruppe handicappede borgere 
har en værge, der ikke er familie eller pårø-
rende men advokater, der ikke tager sig af 
denne type problemer. Det bliver spændende 
at følge, hvordan denne meget væsentlige 
sag bliver behandlet i Folketinget.

Min store, personlige drøm er, at der nedsæt-
tes en ny Socialkommission, der skal kule-
grave alle de mange love, lovændringer, tillæg 
til love, bekendtgørelser osv,. som i årevis 
er drysset ned over handicaplovgivningen. 
Tager man alle fejltagelserne i betragtning, 
kan man kun se én konklusion: Der trænger 
til en gennemgribende oprydning, så loven 
bliver lettere at håndtere. 

Wibeke Vadstrup
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Nu kommer spørgsmålene igen. Det rumler 
hver gang, der kommer en sag om påstået 
svigt af systemerne over forholdene for men-
nesker med udviklingshandicap. 

Vi pårørende, der har været med i en hel 
årrække, fra dengang det var amterne, der 
havde ansvaret, for slet ikke at tale om tiden 
før amterne, hvor det var staten, der havde 
ansvaret. Svigt har der været til alle tider.

Når man skal se på, hvad det er, der sker, 
så må vi se på rammerne, og det indhold 
medarbejderne har med at passe og inspirere 
vore børn med udviklingshandicap. De store 
institutioner med sovesale og opbevaring 
er heldigvis en saga blot, og med amternes 
overtagelse skete der en bedring kortvarig. 
Senere måtte amterne aflevere opgaven til 
kommunerne, selv om der var mange, der 
var bekymrede over, om de nu kunne klare 
opgaven. Det har jo også vist sig, at 98 kom-
muner, hvoraf nogle er små, ikke har den 
fornødne pondus til at klare meget specielle 
udfordringer. Og hvem er det så, der bliver 
taber = den udviklingshandicappede og deres 
pårørende.

Vi har tidligere været en organisation, der 
med stor ildhu og kraft gik i kødet på de 
bestemmende politikere, og det gør vi jo 
heldigvis fortsat, men vi har ikke så stor kraft 
som tidligere. Vi var en overgang førende og 
nyskabende på boligområdet, hvor vi iværk-
satte mindre bosteder helt i takt med Bank 

Mikkelsens tanker om, at de skulle opleve det 
samme som alle andre i dagens Danmark. Jo 
vi var ikke bange for at stille spørgsmål ved 
de bestemmendes måder at give mennesker 
med udviklingshandicap et godt liv med lige 
muligheder, og vi iværksatte spændende 
boligprojekter.

Den tid er forbi, for nu er det ikke mere så nær 
det normale, der er i højsædet, men stordrift 
og økonomi der tæller. Der er også langt 
mellem ildsjæle blandt medarbejderne, og 
selvfølgelig er det ikke sådan, at man skal se 
det pædagogiske arbejde som et kald, men 
lidt empati må man vel forlange. Den store 
udskiftning blandt medarbejderne, der har 
været på de bosteder, jeg kender, er også 
med til at udviklingen er på tilbagetog. Vi må 
håbe, at vi i Lev kan få de bestemmende til 
at gøre uddannelsen meget mere attraktiv, 
så der er flere, der vil arbejde på bostederne.

Nu kommer der igen røster i samfundet om 
at flytte ansvaret fra kommunerne, men hvem 
skal så påtage sig ansvaret? Os der er pårø-
rende vil bare have, at vores børn får en tåle-
lig tilværelse med et personale, der hjælper 
og støtter den enkelte ud fra de behov, den 
enkelte har. 

Ejvind Wilms
Far til en søn med et udvidet 

udviklingshandicap 

Hvem er bedst til
at varetage opgaven?
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Det var heldigvis ikke en aprilsnar, da en masse 
butikker, museer og andre oplevelsesmulighe-
der åbnede den 1. april. Dog med et krav om at 
man skal fremvise et gyldigt coronapas for at 
komme ind.

Det vil sige, at man skal kunne fremvise:
• at man er færdigvaccineret
• eller et positivt resultat af en covid-19-test, 

der er mindst 14 dage og højst 12 uger gam-
melt – regnet fra tidspunktet, hvor testen 
blev foretaget

• eller et negativt resultat af en covid-19-test, 
der er højst 72 timer gammelt – regnet fra 
tidspunktet, hvor testen er foretaget.

Mennesker med udviklingshandicap
kan fritages for coronapas
I den nyeste bekendtgørelse fra Erhvervsmini-
steriet, Sundhedsministeriet og Beskæftigelses-
ministeriet fremgår det, at kravet om coronapas 
ikke gælder for følgende:
• Børn under 15 år.
• Personer der af medicinske årsager ikke bør 

få foretaget en covid-19 test.
• Personer, der som følge af en fysisk eller psy-

kisk funktionsnedsættelse ikke bør få foreta-
get en covid-19 test.

Som Lev læser reglerne betyder punkt 3 en
undtagelse for de mennesker med ud-
viklingshandicap, som på grund af deres 
handicap ikke vil lade sig teste, og hvor det 
vil være et for stort overgreb at gennemføre 

testen. Reglerne fremgår af: Retningslinjer om 
ansvarlig indretning af liberale serviceerhverv 
og køreskoler i lyset af udbruddet af covid-19.

Det er virksomheden, frisøren og så videre, der 
skal vurdere ”troværdigheden af kundens ud-
sagn”, og om der kan ske en fritagelse for kravet 
om coronapas. Det kan selvsagt give anledning 
til forskellig praksis, og for nogle personer med 
udviklingshandicap kan det være vanskeligt 
at begrunde, hvorfor man er fritaget. Her kan 
man få hjælp af denne: Attest – fritagelse for 
test for covid-19.

Coronapas på den ikke-digitale vis
Dokumentation for coronapas kan fremvi-
ses både elektronisk via en app og i papirfor-
mat. Det elektroniske coronapas kan i sig selv 
godt volde udfordringer for mennesker med 
udviklingshandicap, da der kræves NemID.

Hvis det vurderes, at man som borger med 
udviklingshandicap godt blive corona-testet, 
men at man ikke er digital eller ikke besidder 
et NemID, så kan man få testsvaret fysisk i pa-
pirform på selve teststedet, såfremt der er tale 
om en lyntest. Man skal blot gøre opmærksom 
på dette inden testning.

Er der tale om en såkaldt PCR-test (der foregår 
via hals-podning), så kan man oprette (eller få 
oprettet) en profil på covidresults.dk, inden man 
bliver testet, hvor man så kan få svaret på sin 
test efterfølgende, hvis man ikke har et NemID.

Coronapas for mennesker
med udviklingshandicap

Mennesker med udviklingshandicap vil også gerne være en del af genåbningen af 
samfundet, og det kan kræve et såkaldt coronapas. Men hvad er mulighederne, når 
man som borger ikke er digital eller ikke kan gennemføre en coronatest?

Vi harsakset fralev.dk
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